
Ch'NA GORA

skupStina crne gome
PRIUUENO:

JUf. 20-2:0 god.
KLASIFCKAOONI

BROJ: O0<h:2.l2.o-i
VEZAj '

EPA:

StCUCENiCA: PAILOQ:

U skladu sa pravima definisanim clanom 187 i 188 Poslovnika'o radu SkupStine
postavljam Vladi Cme Gore sledede

POSLANICKO PITANJE

U proceduri Skupstine Cme Gore nalazi se Predlog zakona o izmjenama i dbpunama
Zakona o energetici koji smo predlo^ili koleginica Danijela Pavicevic i ja. S obzirom da, do
trenutka.pisanja ovog pitanja, nije stiglo izjagnjenje Vlade na predlo2eni zakon pitanje je:

Da li 6e Vlada Cme Gore dostaviti izjasnjenje a sve u svijetlu neophodnosti
ubla&vanjaposledicapandemije Covid 19?

Na koji nadin Vlada Crne Gore namjerava u narednom periodu obezbijediti zaStitu
mteresa gradana Cme gore u energetskom sektoru a tiCe se pladanja nakanade za OIE, odnosno,
da li namjerava pratiti preporuke drzava Clanica EU po torn pitanju?

Na koji nacin Vlada Cme Gore objagnjava kontraverze nastale prilikom davanja
saglasnosti za izgradnju MHB, SE, VE kao i kod neuspjelbg pokusaja da se, gto je pokazala i
dokazala stmka, zadu^mo novih 72 miliona evra za rekonstrukciju HE Piva - u sklopu ovog -
dijelapitanja -kakvaje danas situacija sa HE Piva - koliko je sredstava utroseno za
rekonstrukciju 1 koji su rezultati ostvareni?

Obrazlozenje pitanja cu uraditi na samoj Posebnoj sjednici Parlamenta.

Srdadan pozdrav,

Srdari1®li6
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SKUPSTINA CRNE GORE

g-din Ivan Brajovic, predsjednik

Predmet: Odgovor na poslanicko pitanje br. 00-61-2/20-1, od 24.05.2020.godine

G-din Srdan Milic, postavio je ministarki ekonomije sljedece

Poslanicko pitanje:

„U proceduri Skupstine Crne Gore nalazi se Predlog zakona o izmjenama I dopunama Zakona o
energetici, koji smo predlozill koleglnica Danljela Pavicevic 1 ja. S obzlrom da do trenutka
pisanja ovog pitanja nije stiglo izjasnjenjeVlade na predlozeni Zakon pitanje je:
Da II ce Vlada Crne Gore dostaviti izjasnjenje, a sve u svijetlu neophodnosti ublazavanja
posledica pandemije Covid 19? Na koji nacin Vlada Crne Gore namjerava u narednom period
obezbijediti zastitu interesa gradana Crne Gore u energetskom sektoru, a tice se placanja
naknade za DIE, odnosno, da 11 namjerava pratiti preporuke drzava clanica EU po torn pitanju?
Na koji nacin Vlada Crne Gore objasnjava kontraverze nastale priiikom davanja saglasnosti na
izgradhju MHE, SE, VE kao i kod neuspjelog pokusaja da se, sto je pokazala I struka, zaduzlmo
72 millona evra za rekonstrukciju HE "Piva" - u sklopu ovog dijela pitanja - kakva je danas
situacija sa HE "Piva" - koliko je sredstava utroseno za rekonstrukciju I koji su rezultati
ostvareni?"

Odgovor:

Postoyani poslanice Milic,

Ovim putem zellm da Vam se zahvallm na pokazanom interesovanju za razne segmente
sektrora energetike u Cmoj Gorl. U nastavku cu Vam dati odgovor na svih 6-7 pitanja koje ste
postayili ovom priiikom.

1

Da pocnemo redom... Kada je rljec o izmjenama Zakona o energetici Vlada ce svkako sa
duznom paznjo, razmotrlti Vas prijediog i o Istom se Izjasniti. Usotalom takva praksa je blla 1
kada je rijec o svim inlcijativama upcenim Iz Parlamenta.



Dalje, kada je rijeczastiti gradana Crne Gore u energetksom sektoru, a posebno kadaje rijec o
nasim, obavezama uskladivanja sa politikama EU u ovoj oblasti, sigurna sam da Vam ne
promicu nezapazeno izvjestaji Sekretarijata energetske zajednice, koji se prezentuju u ovom
domu, svake godine. Prema tim izvjestajima, a zelim da vjerujem da ste ih pazljivo citali, pise da
je Crna Gora lider u EnergetskoJ zajednici. Sto znaci da je najvise uclnjeia na uskladivanju
politika kao I u dostlzanju standarda EU u ovoj oblasti. I tako ce biti ubuduce. Nastavicemo sa
politikama prepozantim u smjernicama prije svega Energetske zajednice (znate da su one
adaptirane za zemlje clanice EZ) ali i politikama EU. Ono sto je glavna odredica aktuelne politke
EU, a tice se tzv Green deal - a Crna Gora je vec pocela da sprovodi. Podsjeticu na vec
zapoceti proces energetske tranzicije koji kao jednu od najvaznijih komponenti prepoznaje
realizaciju projekata izgradnje poizvodnih objekata koji koriste OIE, na trzisnim principima. Sa
tim smo, kao sto znate, poceii prije nekoiike godine.

Kada je rijec o zastiti interesa gradana u sektoru energetike, kroz placanje naknade za OIE
znam da Vam je poznato Vam da je Vlada izmljenila propise kojima se svi potrosaci iz
kategodrije domacinstava oslobadaju naknada za mjesecnu potrosnjiu do 300 kWh. Ovo iz
razloga sto smo Vam vec objasnjavali odredene energetke politike tokom prethodne godine, a u
okviru Vasih pitanja Ministarstvu. Dozvolicete mi da Vas podsjetim na ono sto smo Vam i tada
ukazali. Ovim izmjenama zasticene su najugrozenije kategorije kupaca, kao i svi energetski
efiksani kupci, koji svojim ponasanjem doprinose eliminaciji uvoza energije 1 energenata. Ova
odiuka je dovela do toga da su racuni za utrosenu elektricnu energiju umanjeni za 5% za sve
potrosace koji trose do SOOkWh, a manji su ili isti za sve koji potrose mjesecno do GOOkWh.
Vece racune placace samo oni koji permanentno trose velike kolicine energije, sto je i ekoloski i
socijaino apsolutno opravdano.

Tako je npr u aprilu mjesecu 60% potrosaca iz kategorije domacinstava bilo oslobodeno
placanja naknade za OIE.

Poslanice Milic,

Kontroverze koje pominjete kod realizacije dosadsnjeg programa razvoja OIE ticu se nekoliko
faktora, manje ili vise vaznih, a koji su dio ukupne slike. Jedan od tih faktora je i cinjenica da je u
odredenom borju slucajeva lokaino stanovnistvo izrazilo neslaganje sa idejama koriscenja
vodotoka za izgradnju malih hidroelektrana. Kao sto smo li ranije vise pita ukazivali, protivljenje
mjestana izgradnji pojedinih objekata u direktnoj je koliziji sa osnovnom idejom programa
podsticaja proizvodnje iz obnovljivih izvora energije - podizanja kvaliteta zivota i direktni benefit!
lokalnog stanovnistva. Stoga je, tokom realizacije programa neophodno permanentno imati na
umu navedeni ciij, a u siucajevima gdjeje njegovo ostvarenje dovedeno u pitanje, neophodno je
korektiyno djelovati. I zbog toga je Vlada donije odiuke o pokretanju pregovora o sprazumom
raskidu ugovora na nekoliko vodotoka.

Posto Vi pricate o kontroverzama, ja cu o cinjnicama.
;

jprije 10ak godina Crna Gora je izdvajala oko 80 miliona € godisnje za uvoz elektricne
^energije. Sto znaci da bi bez programa podstlcanja OIE taj trosak za ovih 10 godina
bio oko 800 miliona eura.



-  Tada je odgovronim sprovocJnjem politike odiuceno da se primijeni koncept koji se
pokazao kao najboiji u zemljama ED - mehanizam feed-in tarifa, u torn trenutku
primljenjivan u 21 od 28 zemaija ED.

A neki od rezultata postignuti za ovih lOak godina su:

o Vise do 250 miliona eura novih investicija;
o Otvaranje vise od 80 novih radnih mjesta;
o  izgradnju nove energetske i saobracajne infrastrukuture (dominantno u ruralnim

podrucjima sjevera zemlje);
o Realizaciju niza projekata koji predstavljaju primjere drustvene odgovornosti od

strane investitora, vrijednih vise od 2 miliona €.

Pored ovih i svih multipikativnih efekata, koje proizvode investicioni ciklusi vrijedan vise stotina
miliona eura, danas smo u situaciji da Crna Gora ima ujednacen nivou prolzvodnje I potrosnje
eiektricne energije. Odnosno sve ono sto je uradeno u zadnjih 10ak godina znaciio je nove MW
tj nove proizvodne objekte, i to:

I

-  20 mHE kod kojih je zavrsena izgradnja ili koje su vec u radu ukupne snage 30,1 MW;
-  5 mHE kod kojih su radovi u zavrsnoj fazi ukupne snage 6,7 MW;

Dvije vjetroelektrane (Krnovo i Mozura) ukupne znage 118 MW (72MW + 46MW).

Dakle u radu je novih 148 MW Instalisanog kapaclteta. Ako su uzme u obzir da je prije 2013.
godlne (kada je zavrsena prva nova mHE) ukupna instalisana snaga naseg eiektroenergetskog
sistema iznosila 867,61 MW onda je lako zakljuciti da je sporvodenje energetske politike u
prethodnom periodu daio 17,05 % novih proizvodnih kapaciteta.

Dakle; poslanice Milieu, dosadasnja politika Vlade u dijelu podsticanja proizvodnje iz
OIE, u skaldu sa pravilima EU, dovela je nove proizvodnje koja zadovoljava godisnje
potrebe vise do 100.000 domacinstava u CG!

Medutim, to nije krajnji domet politke koja sprvodena u pretohodnom periodu. Naprotiv! Ona je
odiican temelj za daiji rast i razvoj i unapjedivanje politika energetskog sektora. A najboiji primjer
su noyi zapoceti projekti ili projekti koji su u zavrsnoj fazi ugovoranja. Tako je Crna Gora je
medu privima u Evropi, a prva na Zapadnom Balkanu, zakljucila ugovore na trzisnlm principima
za izgradnju novih proizvodnih objekata koji koriste OIE. Rijec je o Izgradnji solarne elektrane na
Briskoj Gori, jedne od najvecih u Evropi, instalisane snage 250 MW, vrijedan cca 180 miliona €.
U zavrsnoj fazi ugovaranja (zavrsetak ugovaranja je omela pojava korona virusa) je projekat
izgradnje nove vjetroelektrane na Brajicima snage 100 MW, vrijednosti cca 100 miliona eura.

Takode, raduje cinjenica da je EPCG pokrenula znacajan investicioni ciklus koji podrazumijeva
revitalizaciju i modernizaciju postojecih i izgradnju novih elektrana. Rijec je investicionom
ciklusu koji se mjeri stotinama miliona eura. A kao projekta koji se najskorije moze realizovati,
osim pomenute SE na Briskoj Gori, je i VE Gvozd instalilsane sange 50 MW, procijenjene
vrijednosti 60 miliona eura.



Dakle, rezultat razvoja rijec je o izvjesnoj izgradnji novih proizvodnih objekata u narednih
par godina, ukupne instalisane snage cca 400 MW. Hi oko 40 % danasnjih ukupnih
Istalisanih kapaciteta proizvodnih objekata!

Tomeltreba dodati intezivne radcve na pripremi tehnicke dokumentacije za izgranju HE
Komarnica, koja ce rezultlrati idejnim projektom i studijama uticaja na zastitu zivotne sredine do
kraja ove godine. To znaci da uskoro imamo spremnu osnovu za definisanje modela realizacije
projekta i raspisivanje tendera za izbor partnera u procesu izgradejn elektrane snage 155 MW,
vrijednosti 260-290 miliona eura.

Kada je rijec o planiranim investlcijama u HE PIva, ovim putem zellm da Vas Informlsem da je
rijec 0 investiciji vrijednosti 22 miliona evra. Finansiranje rekonstrukcije i modernizacije HE Piva
je obezbijedeno iz kredita KfW banke, tj. kreditnog aranzmana vrijednog 16 miliona. € dok se
kapitalni remonti samih agregata finansiraju sopstvenim sredstvima EPCG u iznosu od preko 6
miliona €. Od ukupno procijenjenih 22 miliona € ulaganja do sada je utroseno 14,6 miliona €.

Realizacijom ove faze rekonstrukcije zavrsice se rekonstrukcija i modernizacija one opreme sa
najkracim vijekom trajanja, koji je inabe za veci dio vec istekao i na kojoj se u pogonu desava
najveci broj kvarova i gresaka u radu. Uz to, u vecem dijelu, radi se o opremi koja je od
vremena kada je ugradena dozivjela ogroman tehnoloski razvoj i tehnoloski je odavno
prevazidena.

Nakon zavrsetka realizacije projekta HE Piva ce postati jedna od najsavremenijih elektrana u
Evropi u potpunosti opremijena sa najmodernljom opremom I integralnim sistemom upravljanja
koja ce joj omoguciti rad u sve zahtjevnijim trzisnim usiovima proizvodnje i trgovine elektricnom
energijom.

U konacnom treba napomenuti da EPCG u poslednjem periodu (od 2014. i raskida ugovora sa
Elektroprivredom Srbije u cijem je sistemu HE Piva do tada radila) godine samostaino upravlja
HE Piva koja predstavija kljucnu elektranu za ostvarivanje uspjesnih rezultata na trgovine
elektricnom energijom i koja je posebno doprinijela ostvarivanju pozitivnih rezultata narocito u
2018. i 2019. godini.

j

S postovanjem,


